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ســرویس سیاسی - حســین نقاشی عضو 
شــورای مرکزی حزب اتحادملت، گفت: رئیس 
جمهــور باید نهادهای حاکمیتی را متقاعد کند که 
ادامه فیلترینگ به ضرر مردم و اقتصاد کشور است.

حسین نقاشی، عضو شورای مرکزی حزب 
اتحاد ملت، به وضعیت فعلی فیلترینگ و تداوم آن، 
اشــاره کرد و گفت: با توجه به اقدامات مسبوق به 
سابقه در زمینه فیلترینگ به نظر می رسد این روند 
ادامه داشــته باشــد. همانطور که شاهد فیلترینگ 

برنامه هایی نظیر فیسبوک از سال ۱۳۸۸ هستیم.
وی ادامــه داد: در حال حاضر نیز برنامه هایی 
نظیر تلگرام، اینســتاگرام و توئیتر فیلتر هستند و 
سرنوشت رفع فیلترینگ آن ها معلوم نیست نیست؛ 
این در حال اســت که کاملا محرز است تداوم این 
شــرایط به ضرر مردم و به نفع مافیا تمام می شود، 

بنابراین باید چاره ای اندیشید.
نقاشــی با بیان اینکه رئیــس جمهور دولت 
چهاردهم اختیار لازم برای حل مشکل فیلترینگ 
را دارد، افزود: باید گفت که ریاســت شورایعالی 
فضای مجازی و ریاست شورایعالی امنیت ملی هر 

دو بر عهده رئیس جمهور است. با این حساب حتی 
ساختار  حقوقی هم این اجازه را به رئیس جمهور 

می دهد که در این زمینه موثر عمل کند.
این کنشگر سیاســی ادامه داد: اما آنچه بیش 
از همه اهمیت دارد، اراده سیاســی رئیس جمهور 
اســت. به این صورت که با ایستادگی و  مقاومت، 
مذاکره با نهادهای حاکمیتی را از سر بگیرد و آن ها 
را متقاعد کند کــه ادامه فیلترینگ به ضرر مردم و 

اقتصاد کلان است.
رفع فیلترینگ خواست عمومی است

نقاشی، تصریح کرد: برداشتن فیلترینگ برای 
تمامی شــبکه های اجتماعی و پیامرســان ها یک 
خواســت عمومی است. چراکه همه این شبکه ها 
دسترســی مردم در گردش آزاد اطلاعات را تامین 
می کند. روندی که تاثیر بســیاری در زمینه اقتصاد 

دارد.  
وی ادامه داد: ضمن آنکه ارتباطات شبکه ای 
شــده به مردم در تسهیل امور کمک می کند، حال 
اینکه با این اوصاف چرا فیلترینگ انجام شد و چه 
کســانی از این مسائل  سود می برند باید رسیدگی 

شود.
وی خاطر نشان کرد: رییس جمهور نماینده 
عالی ملت اســت و باید مدافع منافع اکثریت مردم 
باشد نه گروه های مافیایی یا کسانی که با رویکردهای 
بسته سیاسی و امنیتی در واقع میخواهند به همه امور 

سمت سوی امنیتی و سانسور شده بدهند.

عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت مطرح کرد:

رئیس جمهور می تواند به وعده رفع فیلترینگ عمل کند

سیاسی

اگر چه تندروها و مخالفان دولت نتوانستند در جریان بررسی صلاحیت دولتمردان پزشکیان در مجلس به اهداف خود برسند و در نهایت پس از ۲۳ سال، 
تمامی اعضای کابینه رأی اعتماد از بهارستانی ها را گرفتند اما همین موضوع آنان را بیش از پیش عصبانی کرده است. عصبانیتی که با دفاع مسعود پزشکیان از کابینه 

خود و اعلام حمایت رهبر انقلاب از برخی وزرای معرفی شده به مجلس بیشتر شد و آن را داستان سرایی و هزینه کردن از رهبری خواندند. 

جلایی پور، فعال سیاسی اصلاح طلب مطرح کرد:

آینده تندرو ها پس از شکست برابر پزشکیان چه 
خواهد شد؛آیا به فرقه سیاسی تبدیل می شوند؟!

سرویس سیاسی -  با این حال، این سوال ایجاد 
می شود که آینده تندروها پس از شکست شان در برابر 
مسعود پزشکیان چه خواهد شد؟ آیا دچار سردرگمی 
پس از شکست شدند یا چگونه با دولت جدید مواجه 
خواهند شــد؟ این ها بخشی از ســوالاتی است که  
حمیدرضا جلایی پور، فعال سیاسی اصلاح طلب، در 

گفت و گویی به آنان پاسخ داد. 
  جلایــی پور  گفــت: »خالص گرایان حتی در 
مجلس و در هنگام بررســی صلاحیت وزرای کابینه 
پزشــکیان از موضع حذفی وارد شدند و حتی به بدنه 
رأی مجلس توجه نکردند. باز فکر کردند می شــود 
بصــورت حذفی پیش رفت و دیگران را تهدید کرد. 
در صورتی که در همین مجلس اصول گرا )با ترکیب 
اصول گرا، خالص گرا و میانه رو( بالاخره سر اعضای 
دولت پزشکیان بحث شد و بالا رای دادند، و به نظر من 
دستوری رأی ندادند. اگرچه روشن هست در این رأی 
دادن عدم مخالفت رهبری با اعضای کابینه موثر بود.«

 وی دربــاره ضــرورت اصلاحات از ســوی 
حاکمیت گفت: »شــما دیدیــد وقتی حکومت دید 
»دولت یکدســت« خوب کار نمی کند به اصلاح  آن 
)از طریــق پذیرش انتخابات رقابتی تر( کمک کرد. یا 
شــما دیدید پس از ترور شهید هنیه )رهبر حماس( 
جمهوری اســلامی پخته و عاقلانه با موضوع مواجه 
شد. لذا شما پذیرش تغییرات در حاکمیت را بصورت 

تدریجی می بینید. «
 در ادامه گفت و گوی حمیدرضا جلایی پور، 

فعال سیاسی اصلاح طلب را می خوانید؛
آقای جلایی پور! پس از نطق دفاعیه آقای 
پزشکیان از کابینه چهاردهم، تندروها مدعی 
شدند که ایشان از رهبری هزینه کردند. چقدر 
این ادعا بخاطر تضعیف تندروها و احتمال رو 
به افول رفتن  قدرت آنها بعد از روی کار آمدن 

رئیس جمهوری جدید می تواند باشد؟ 
 رخداد مهــم انتخابات ۱۴٠۳ پیامدهای مهمی 
داشــت. یکی از آن ها »بازگشت عقلا و میانه روهای 
کشــور« به راس بوروکراسی قوه مجریه بود. این در 
حالی است است که چهار ماه پیش خالص گراها چنین 
تصوری نداشتند. آن ها انتظار داشتند تا ظهور آقا امام 

زمان در قدرت حضور دارند.
 خالص گرایان درحالی شکست خوردند 

که بر ارکان بروکراسی تسلط داشتند
کافی اســت به رجز خوانی های خالص گرایان 
در مجلس )به ســخنان افرادی چون نبویان، رسایی 
و نبویان و همراهانشان( مراجعه کنید. آنان از موضع 
قدرت »دیگــران« را به انواع القاب حذفی نســبت 

می دادند، آنان را »سازش کار«، »فتنه گر« و 
»روحانی چی« می نامیدند.

 ضمنا در شــرایطی خالص گرایان 
شکست خوردند، که تقریبا بر تمام ارکان 
بوروکراسی تسلط داشتند و در انتخابات 
۱۴٠۳ امکانــات قوه مجریه حکومت را 
به نفع نامزد خود بســیج کردند. از موضع 
معاونت اجرایی رئیس جمهور دهداران 
سراسر کشور را در برج میلاد جمع کردند، 
تــا حمایت آن ها را بــرای پیروزی آقای 

جلیلی جلب کنند-اما هم در مرحله اول انتخابات و 
هم در مرحله دوم انتخابات شکست خوردند. 

 خالص گرایان انتظار داشتند که نظارت 
استصوابی به دادشان برسد

خالص گرایــان مثل گذشــته بــدون توجه به 
شــرایط و بحران هــای کشــور و بــدون توجه به 
حجم نارضایتی های مردم در کشور، انتظار داشتند مثل 
انتخابات ۱۴٠٠ نظارت استصوابی به دادشان برسد. 
غافل از ایــن که حاکمیت از یک طرف در انتخابات 
۱۴٠۳ کمی انتخابــات را رقابتی برگزار کرد، بعنوان 

مثال پزشکیان را تایید صلاحیت کرد.
 از طرف دیگر نیروهای سیاسی غیر خالص گرا 

)مثل اصلاح طلبان، اعتدالیون و اصول گرایان میانه رو( 
بــا رویکرد سیاســی »تعامل گرا« بــا حاکمیت وارد 
کنشگری انتخاباتی شدند، و بقای حاکمیت را تهدید 

نکردند.
 اجازه ندادند که خالص گرایان پشــت ولی فقیه 
سنگر بگیرند و دیگران را حذف کنند. با این که همچنان 
پنجاه در صد مردم در انتخابات شــرکت نکردند، اما 
خالص گرایان در انتخابات شکســت خوردند، و به 

تدریج مدیریت بوروکراسی را باید ترک کنند. 
 رأی بالا به کابینه پزشــکیان، دستوری 

نبود
خالص گرایــان حتی در مجلــس و در هنگام 
بررســی صلاحیت وزرای کابینه پزشکیان از موضع 
حذفی وارد شــدند و حتی به بدنه رأی مجلس توجه 
نکردند. بــاز فکر کردند می شــود بصورت حذفی 
پشــت ولایت سنگر گرفت و دیگران را تهدید کرد. 
در صورتی که در همین مجلس اصول گرا )با ترکیب 
اصول گرا، خالص گرا و میانه رو( بالاخره سر اعضای 
دولت پزشکیان بحث شد و بالا رای دادند، و به نظر من 
دستوری رأی ندادند. اگرچه روشن هست در این رأی 
دادن عدم مخالفت رهبری با اعضای کابینه موثر بود. 

 خالص گرایان از مدیریت بوروکراســی 
فعلا دور می شوند

 آیا این اتفاق منجر خواهد شد که تندروها 
کنار بروند و دچار سردرگمی شکست شوند؟

  ببینید اتفاقی که افتاده این است که خالص گرایان 
از مدیریت بوروکراسی فعلا دور می شوند، که البته این 
کمک مهمی به جمهوری اسلامی در شرایط حساس 

کنونی کشــور برای رویارویی با مشکلات است اما 
خالص گراها از بوروکراســی دور شوند از جامعه که 
حذف نمی شوند.  این ها چهارده میلیون رأی آوردند 
و هستند. البته اگر در جامعه تلاش کنند همچون یک 
اصول گرای عاقل قانونی و غیر رانتی مبارزه سیاســی 
کنند، دوباره می توانند به صحنه رسمی بازگردند. اما 
اگر از شکســت خود درس نگیرند و روال حذفی و 
خالص سازی گذشته را دنبال کنند، بیشتر به یک فرقه 

سیاسی تبدیل می شوند.
 ۲ احتمال درباره مواجه تندروها با دولت 

پزشکیان
آقای جلایی پور! پیش بینی شما از مواجه 

تندروها با دولت چهاردهم چیست؟
  ببینیــد قصه دو طرف دارد. از یک طرف خیلی 
احتمال دارد با همان ابزار مبهم دولت سایه )که معلوم 
نیست بودجه و حاملان و کارشناسان این دولت سایه 
چه کســانی هستند؟( پس از چندی انتقاد از دولت را 
شروع کنند و تا وقتی بصورت مدنی انتقاد می کنند و 

از رانت صداسیما استفاده نکنند اشکالی هم ندارد.
 عرصه خودنمایی برای خالص گرایان 

محدود می شود اگر...
از طرف دیگــر به عملکرد دولت پزشــکیان 
مربوط می شود. اگر دولت او بتواند کمی به وعده های 
خود عمل کند )که من خوشــبین هستم چون دولت 
پزشکیان در مجموع توسط افراد شایسته و متخصص 
و پاکدست تشکیل شده( و اگر هر چه زودتر در غزه 
مردم مظلوم و مجروح فلســطین به آتس بس برسند، 
و اگر ترامپ نامتعادل در انتخابات آمریکا شکســت 
بخورد، بهبود اوضاع در ایران تقویت می شود و عرصه 

خودنمایی برای خالص گرایان محدود می شود.
 حکومــت به اصــلاح دولــت از طرق 

انتخابات رقابتی تر کمک کرد
آیا کنار رفتن تندروها را نماد تغییر ریل 
و اصلاح می دانید و به معنی تغییر رویکرد 

حاکمیت است؟
ببینیــد کلا ســرنگونی طلبان در رســانه های 
ماهواره ای، جمهوری اسلامی را حکومتی »متصلب« 
و »منســدد« معرفی می کنند کار تبلیغاتی آن ها القای 
»انســداد باوری« به مخاطب اســت. اما در عالم واقع 
جمهوری اسلامی نسبت به وضعیت موجود واکنش 
نشــان می دهــد و البته با تاخیــر تغییر را 
می پذیرد.  شــما دیدیــد وقتی حکومت 
دید »دولت یکدست« خوب کار نمی کند 
بــه اصلاح  آن )از طریق پذیرش انتخابات 
رقابتی تر( کمک کرد. یا شما دیدید پس از 
ترور جنایتکارانه نتانیاهو علیه شهید هنیه 
)رهبر حماس( جمهوری اســلامی پخته 
و عاقلانه با موضوع مواجه شــد. لذا شما 
پذیرش تغییرات در حاکمیت را بصورت 

تدریجی می بینید. 
 انتخابات ۱۴۰۳ نشــانه رویکرد جدید 

حکومت بود
چقــدر در بدنه حاکمیت ضرورتی برای 
اصلاح امور احساس می شود و آیا این اراده 

اصلاح قوی است؟
 بله ضرورت این تغییرات احســاس می شود و 
من و شــما می توانیم آن را رویت کنیم. همانطور که 
در این مصاحبه اشــاره کردم، انتخابات ۱۴٠۳ نشانه 
رویکرد جدید حکومت و پختگی نیروهای سیاسی 
غیرخالص گرا بود. مهم این است که نیروهای حامی 
پزشــکیان در آینده و در این شرایط سخت معیشتی،  
دولت او را بدون شرمندگی و اما و اگر حمایت کنند.

سرویس سیاســی - یــک فعال 
سیاسی اصلاح طلب، گفت: آشتی ملی 
خیلی فراتر از وفاق دولت اســت آشتی 
ملی همه اقشار جامعه را در برمی گیرد. 
نوعی واگرایی در اقشار مختلف در طول 
این ســالیان پیدا شده است که کانون آن 
مربوط به نســل جدید است که نسل زد 
و آلفا خوانده می شــوند. باید بررســی 
شود؛ همه دســتگاه ها باید کمک کنند 
تا شــاخص های واگرایی و همگرایی 
شناســایی شــود و به وسیله آن متوجه 
شــوند که چگونه می شود این واگرایی نسلی، مسئله زنان و احزابی که به حاشیه 
رانده شدند را حل کرد که باید با این شاخص ها، زمینه  و مقدمات آن را فراهم کنند 
و بعد آن آشتی ملی که بخشی از آن سیاسی و بخش دیگر آن فرهنگی و اجتماعی 
است را بررسی کنند که شاید یک پروسه ۲ ساله باشد تا ثمره خودش را نشان دهد.
غلامرضا ظریفیان اســتاد دانشگاه و فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو 
با خبرنگار ایلنا، در رابطه با تشکیل کابینه دولت وفاق ملی، گفت: مهم ترین گزاره 
آقای پزشکیان قبل از پیروزی در عرصه انتخابات تاکید بر عدالت بود و خیلی روی 
آن تاکید دارند. ایشان معتقد است که باید به یک نظام عادلانه برگردیم. مهم ترین 
موضــوع ایشــان بعد از عدالت، بحث وفاق به منظور همــکاری و بهره گیری از 
جناح های مختلف کشور در عرصه حکمرانی است، البته با این تاکید که بهره گیری 
باید از نیروهایی پاکدست و کارآمد باشد و در عین حال علاوه بر کارگزاران گذشته، 
از جوانان، اقوام، مذاهب و زنان هم که مورد تبعیض واقع شدند، استفاده شود. این 

چهارچوب نظری آقای پزشکیان است.
وی با بیان اینکه پزشکیان بعد از پیروزی و موفقیت باز موضوع وفاق را مطرح 
کرد، ادامه داد: کارگروه هایی را تشــکیل دادند که با همین نگاه بتوانند کارگزاران 
مناســب را انتخاب کنند. همه ما می دانیم مناسباتی در کشور است که نوع قواعد 
بر نحوه گزینش کارگزاران در کشــور و قوانینی که بر آن حاکم اســت را تعیین 
می کند. در سال های اخیر دیدیم که انتخاب مسئولیت های حساس با چه فرایندها 
و محدودیت هایی روبرو اســت، از این جهت آقای پزشکیان تلاش کردند که در 
حــد مقدور و با توجه به این الزامات از نیروهای کارآمد و در عین حال از جوانان 
و زنان استفاده کنند. تلاش کردند که به سمت انتخاب مطلوب حرکت کنند ولی 
قواعد و شــرایط این اجازه را به دولت نمی دهد که از همه ظرفیت های مطلوب 
اســتفاده کند. بنابراین به ســمت اقدام و انتخاب گزینه مطلوب رفتند. افرادی را 
انتخاب کردند که این امکان را دارند تا از کریدورهای گزینشِ صلاحیت ها عبور 
کنند. رییس جمهور نه زمان داشت نه دستش باز بود تا تمام اشخاصی که در کابینه 

می خواهد را انتخاب کند.
این استاد دانشگاه در پاسخ به این پرسش که پزشکیان چگونه به این ترکیب 
کابینه رسیده است، تصریح کرد: طبیعتاً باید هماهنگی هایی را با مراکز مختلف انجام 
می دادند. مجلس هم انتظاراتی داشــت. ما تلاش کردیم با یک نگاه ملی نه صرفاً 
جریانی به سمت انتخاب افراد برویم. کابینه وفاق ملی حاصل همین تلاش ها بود، 
کابینه ای که در مجموع از دیدگاه من نمره قبولی می گیرد. شاید برخی از انتخاب ها 
مطلوب نباشد و شاید برخی انتخاب ها مقدور نباشد به یک معنی انتخابی باشد که 
برای رییس جمهور الزام ایجاد کرده است. در میانگین، این کابینه قابل قبول است. 
مجلس هم علیرغم دیدگاه هایی که در آن حاضر هســتند و با اقتضائاتی که برای 
مجلس پیش آمد، نهایتاً حداکثر همکاری و همراهی را انجام داد و دولت موفق شد 
در این فرصت کم کابینه خود را به شکل حداکثری داشته باشد. این کابینه از نظر 
زمان و از نظر اختیاراتی که در گذشته رئیس جمهور داشت، باید دیده شود و غیر 
از این امکان پذیر نبود . به طور مثال چیزی شبیه دولت آقای خاتمی؛ در این دوران 
هم این امکانات فراهم نبود و باعث شد که رئیس جمهور خیلی دستش باز نباشد 

تا آنچه را که مطلوب خودش است را انتخاب کند.
وی در پاسخ به این سوال که اولویت های وزرات خانه ها نسبت به معضلات 
کشور چه خواهد بود، گفت: وزرا در مجلس برنامه هایی ارائه دادند که یک برنامه  ی 
کلی و کلان معطوف به دوره ۴ ساله آن ها بود. بخش از برنامه های وزرا در حوزه 
تخصصی مشخص شده است. ما یک شرایط موجود داریم که این شرایط موجود 
چالش های جدی را در هر عرصه ای مثل وزرات آموزش و پرورش و وزارت رفاه 
دارد. چالش های دولت از نوع مبرم آن اســت؛ در هر وزارتخانه ای این چالش ها 
احصا شــده اســت در کوتاه مدت و ظرف سه تا چهار ماه باید به این چالش ها در 
حدی که ممکن و مقدور اســت، بپردازند و از آن عبور کنند. در هر وزارتخانه ای 
یک سری برنامه های میان مدتی وجود دارد که بخشی از آن شاید ادامه برنامه های 
گذشته باشد و یک بخشی از آن هم تکمیل کردن آن برنامه ها باشد. در حال حاضر 
ما با اولویت ها جدی روبه رو هستیم. مثلا مسئله ناترازی ها که ما در عرصه اقتصاد و 
اجتماع داریم به طور مثال ناترازی که ما در هزینه و درآمد دولت شاهد آن هستیم.

ظریفیان در پاسخ به این پرسش که دولت برای حل ناترازی ها چه اقداماتی 
باید انجام دهد، تصریح کرد: دولت با ۷٠٠ همت کسری بودجه رو به رو است. ما با 
این کسری بودجه در بخش کارگری، همسان سازی حقوق بازنشستگان، کارمندان 
کنونی و کشــاورزان طرف هستیم. دولت باید بخش اقتصادی آن را برطرف کند. 
بیکاری و مهاجرت نیروها از مسائل اساسی اقتصاد است که حل نمی شود مگر با 
یک اولویت جدی تر که آن مسئله ارتباط جهانی ما است و ما اگر در این یکی دو 
سال مناسبات بین المللی خودمان را سر و سامان ندهیم و از آن شکل تشنجی و تنشی 
خارج نکنیم، دولت به مشکل خواهد خورد چون اقتصاد ما با مسئله جهانی پیوند 
دارد. این دو از ضرورت های دولت است و می طلبد که دولت در عرصه فرماندهی 
اقتصادی بتواند یک همگرایی جدی را ایجاد کند. این استاد دانشگاه بیان کرد: ما 
در وزارت کشــور به ویژه در بخش معاونت اجتماعی، مسئله اعتماد اجتماعی را 
داریم که بحثی جدی است. دولت ها به دلایل عدیده ای به لحاظ اعتماد اجتماعی 
آسیب دیده اند و می بینیم که در جامعه نسبت به حکمرانی بی اعتمادی جدی دارد 
و این از جمله کارهای بسیار مبرمی است که وزارت کشور و دستگاه های مرتبط 
با آن باید این موضوع را به گونه ای برنامه ریزی کنند که بتوانند اعتماد اجتماعی را 
تا حد زیادی ارتقا دهند. بخش زیادی از این اعتماد اجتماعی مربوط به رفع مسائل 
اقتصادی، مناسبات خارجی و برخی از مسائل فرهنگی است که در آن هم مسائل 
عدیده ای وجود دارد. اینترنت از مســائلی است که فراروی مسائل فرهنگی قرار 
دارد، باید اولویت هایی برای دولت قرار دهیم تا بتواند ظرف دو سال گام هایی را 
در جهت بهبود وضعیت اقتصادی و پیش بینی پذیر کردن اقتصاد کشور بردارد و 
در عرصه سیاست خارجی اقداماتی را برای پیوندهای عمیق تر با جهان و تعمیق 
مناســبات جهانی انجام دهد. در سیاست خارجی باید فضای همگرایی منطقه ای 
را ایجاد کنیم. وی در پاسخ به این سوال که آیا دولت چهاردهم امکان ایجاد آشتی 
ملی را خواهد داشت، گفت: از بخش زنان، جوانان و اقلیت ها نتوانستیم در کابینه 
نمره قابل قبولی داشته باشیم، این کار را باید در بخش میانی مدیریت کشور انجام 
دهیم. ما نزدیک ۲۷ هزار پست مهم در کشور داریم و نزدیک به ۱۵٠ هزار پست 
دولتی داریم، در این پست های مهم باید نقش جوانان، زنان و اقوام به شکل جدی 
دیده شود. آشتی ملی خیلی فراتر از وفاق دولت است آشتی ملی همه اقشار جامعه 
را در برمی گیرد ما در سه عرصه اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی، دستگاه های زیادی 
همچون وزارت ارشاد و کشور داریم که می توانند نقش بسیار مهمی را داشته باشند.
ظریفیان خاطرنشان کرد: نوعی واگرایی در اقشار مختلف در طول این سالیان 
پیدا شده است که کانون آن مربوط به نسل جدید است که نسل زد و آلفا خوانده 
می شوند. باید بررسی شود؛ همه دستگاه ها باید کمک کنند تا شاخص های واگرایی 
و همگرایی شناســایی شود و به وســیله آن متوجه شوند که چگونه می شود این 
واگرایی نسلی، مسئله زنان و احزابی که به حاشیه رانده شدند را حل کرد که باید 
با این شاخص ها، زمینه  و مقدمات آن را فراهم کنند و بعد آن آشتی ملی که بخشی 
از آن سیاسی و بخش دیگر آن فرهنگی و اجتماعی است را بررسی کنند که شاید 

یک پروسه ۲ ساله باشد تا ثمره خودش را نشان دهد.

سرویس سیاســی - تحلیل گر 
سیاست خارجی گفت: از نظر من ایران 
و غرب باید بر مبنای نداشــتن سلاح 
هســته ای به توافقی برسند و آن را اجرا 
کنند و دیگر آن مسأله غنی سازی را رها 
کنند. یعنی وقتی کشــوری می خواهد 
سلاح هســته ای بســازد، این کشور 
دانش آن را به دســت مــی آورد و هم 
باید غنی ســازی ۹٠ درصدی داشــته 
باشد. ایران نمی خواهد غنی سازی ۹٠ 
درصدی داشته باشد. اما دیگر ضرورت 

ندارد که غربی ها انگشت بگذارند و بگویند شما ۳ تا ۴ درصد غنی سازی کنید. در 
واقع وقتی سایت های هسته ای زیرنظر آژانس بین المللی انرژی اتمی کار می کند و 
دو طرف به صورت متقابل تعهداتی را به یکدیگر می دهند، باید مبنا را بر عدم تولید 
سلاح هسته ای بگذارند. اخیرا حتی آمریکایی ها هم تاکیدشان بیشتر بر همین است.

عبدالرضا فرجی راد تحلیل گر حوزه سیاست خارجی در ارزیابی برنامه های 
سیاست خارجی ایران در دولت پزشکیان و شرایط جدیدی که برای احیای برجام 
فراهم شــده اســت، گفت: چندین سال اســت که غرب، از جمله آمریکا و اروپا 
تعهدات شان را کم کردند. آمریکا از برجام خارج شد و اروپا هم وقتی که آمریکا از 
برجام خارج شد به تعهدات خود عمل نکرد و تابع تحریم های آمریکا قرار گرفت. 
زمان گذشت و ایران هم تعهدات خودش را کم کرد. در متن برجام بندهایی وجود 
دارد که براســاس این بندها، تعهداتی بر دوش ایران گذاشته شده که بعد از مدتی 
تاریخ آن تمام می شود. مثلا بعضی از این بندها سال آینده تمام می شوند. وقتی تمام 

شود، دیگر برجام ۲٠۱۵ قابل اجرا نیست و باید این بندها تغییر کند. 
وی افزود: در گذشته توافق کرده بودند که میزان غنی سازی ایران ۶۷/۳ باشد. 
وقتی غرب و ایران تعهدات خود را کم کردند و ایران سانتریفیوژهای پیشرفته تری 
به کار برد و میزان غنی سازی را تا ۶٠ درصد بالا برد، این پرسش به وجود می آید 
که آیا در حال حاضر ایران با توجه به اینکه هزینه کرده و غرب هم به تعهدات خود 
عمل نکرده، می تواند مطمئن باشــد که وقتی به غنی سازی ۶۷/۳ درصد برگردد، 
غربی ها تعهدات خودشــان را کامل انجام دهند؟ طبیعی است که اطمینان ندارد. 
خیلی از بندهای برجام دیگر قابل اجرا نیست و به همین جهت اگر کتاب برجام 
باز شود، باید تغییرات قابل توجهی در آن صورت گیرد. اگر بخواهند برجام را اجرا 
کنند و حتی بخواهند همان اسم را بگذارند، باید گفت وگوهای جدیدتری نسبت 
به تحولاتی که در منطقه افتاده مانند اوکراین و خاورمیانه صورت گیرد ضمن آنکه 
دولت جدیدی در ایران سر کار آمده و باید دید در آمریکا چه کسی سکاندار دولت 
جدید خواهد شد. وی تصریح کرد: به طور مثال اگر ایران وارد یک فاز گفت وگو و 
مذاکرات جدیدی شود، حتما تعهدات بیشتر و ضمانت های بیشتری می خواهد که 
اگر بار دیگر با اقدامی مانند خروج آمریکا از برجام مواجه شدیم، کار دوباره از صفر 
شروع نشده و هزینه هایی به عنوان تحریم به ایران تحمیل نشود. در حال حاضر ایران 
چند هزار میلیارد دلار از خروج آمریکا از برجام، هزینه متحمل شده است. یعنی 
صدها میلیارد دلار از فروش نفت، گاز و پتروشیمی، ارزان دادن و خرید کالا و ... 
همه این ها هزینه هایی بوده که ایران متقبل شده است. بالاخره تجربه خوبی نبوده 
است. نه اینکه برجام خوب نبوده اما غربی ها براساس قول و قرارهایی که گذاشته 
بودند، به تعهدات خودشان عمل نکردند. در گذشته ترامپ آمده و از برجام خارج 
شده اما اروپا سرجای خودش ایستاده بوده و منافع خود را در این دید و می ترسید 

که آمریکا هم شرکت های آنان را تحریم کند.
این تحلیل گر حوزه سیاست خارجی افزود: اروپا می توانست به تعهدات خود 
در زمان بایدن عمل کند اما عمل نکرد و این سوال مطرح می شود که اگر قرار بود در 
دولت دموکرات هم آمریکا شرکت های اروپایی را تحریم کند، پس معلوم است که 
نمی توان به حرف آمریکا از جریان دموکرات و جمهوری خواه اعتماد کرد. بنابراین 
آقای عراقچی می گوید ما نمی توانیم همان برجام را اجرا کنیم، زیرا تغییراتی کرده 
و اگر می خواهیم برجامی وجود داشته باشد؛ باید تغییراتی در آن صورت بگیرد و 

گفت وگوهای جدیدی شروع شود تا به نتیجه برسد. 
فرجی راد در پاسخ به این سوال که چه عواملی وجود دارد تا با رفع آن بتوان به 
توافق جدیدی با آمریکا و اروپا دست یافت، گفت: باید انعطافی از دو طرف صورت 
بگیرد. همان طور که اشاره کردم، شرایط متفاوت شده است؛ چه شرایط هسته ای در 
ایران، یعنی غنی سازی اورانیوم و چه شرایط در رابطه با حضور منطقه ای ایران که در 
آنجا حضور و نفوذ دارد. ایران بارها اعلام کرده به دنبال سلاح هسته ای نیست و به 
هیچ وجه هم نمی خواهد سلاح هسته ای بسازد و هرچه هست برای برازدارندگی 
است. اما در حال حاضر سیاست ایران بر این نیست که سلاح هسته ای داشته باشد.

وی افزود: از نظر من ایران و غرب باید بر مبنای نداشــتن سلاح هسته ای به 
توافقی برســند و آن را اجرا کنند و دیگر آن مســأله غنی سازی را رها کنند. یعنی 
وقتی کشــوری می خواهد سلاح هسته ای بسازد، این کشور دانش آن را به دست 
می آورد و هم باید غنی سازی ۹٠ درصدی داشته باشد. ایران نمی خواهد غنی سازی 
۹٠ درصدی داشــته باشد. اما دیگر ضرورت ندارد که غربی ها انگشت بگذارند و 
بگویند شما ۳ تا ۴ درصد غنی سازی کنید. در واقع وقتی سایت های هسته ای زیرنظر 
آژانس بین المللی انرژی اتمی کار می کند و دو طرف به صورت متقابل تعهداتی را 
به یکدیگر می دهند، باید مبنا را بر عدم تولید سلاح هسته ای بگذارند. اخیرا حتی 
آمریکایی ها هم تاکیدشان بیشتر بر این است که نمی گذارند ایران به سلاح هسته ای 
دست پیدا کند.وی تصریح کرد: بنابراین ایران هزینه هایی داده و نمی تواند دوباره 
از صفر شروع کند و صدها میلیارد دلار خرج کند. بنابراین اگر بر این مبنا حرکت 
کرده و یک مقدار اعتماد در آن باشد و تبعیضی بین ایران و کشورهای دیگر قائل 
نشوند، می توان به دستیابی به توافقی که گفته شد، امیدوار بود. چون در حال حاضر 
کره جنوبی هم می تواند سلاح هسته ای تولید کند اما نمی خواهد به غنی سازی ۹٠ 
درصد برسد. ژاپن هم نمی خواهد سلاح هسته ای تولید کند اما غنی سازی اش بالا 
اســت. ایران هم می تواند در همین راستا قرار بگیرد و آژانس را هم تحت نظارت 
قرار دهد. لذا اگر یک مقدار اعتمادســازی شود و گفت وگوها براساس همکاری 
باشد، می توانند به یک راه حل مشترک برسند. فرجی راد در پاسخ به این سوال که 
در صــورت انتخاب مجدد دونالد ترامپ به عنوان رئیس جمهور آمریکا، آن هم 
در شرایطی که او یک بار از برجام خارج شده و تحریم های حداکثری را بر ایران 
اعمال کرده، آیا ایران به سمت توافق با دولت ترامپ خواهد رفت، گفت: ترامپ 
در هر مصاحبه ای می گوید که داشت با ایران به توافق می رسید و دموکرات ها در 
انتخابات تقلب کردند و توافق با ایران هم از دست رفت. پس نظر او این است که با 
ایران گفت وگو داشته باشد و به توافق برسد. بنابراین فرقی نمی کند که دموکرات ها 
یا ترامپ در کاخ سفید حضور داشته باشند بلکه باید گفت وگو کرد. تصور نمی کنم 
گفت وگو با ترامپ سخت تر از گفت وگو با دموکرات ها باشد. شاید بتوان با سرعت 
بیشــتری به توافق رســید و این نباید باعث نگرانی باشد. آنچه که مسلم است، در 
حال حاضر توافقی به اجرا درنمی آید، دموکرات ها بر سرکار هستند و اروپایی ها 
هم سرجای خودشان هستند، بنابراین باید گفت وگو کرد. اعتقادم بر این است که 
شاید با گفت وگو با آمریکا بتوان به یک نتیجه ای رسید. البته وزارت امور خارجه و 
شورای عالی امنیت ملی باید به این نتیجه گیری برسند. شاید دیگر لازم به گفت وگو 
با ۵+۱ نیســت، چه ضرورتی دارد، روســیه، چین و اروپا را وارد گفت وگو کنیم؟ 

باید با آمریکا توافق کنند.
فرجی راد گفت: بنابراین این مسیری است که باید روی آن فکر کرد. دیگر چه 
ضرورتی دارد که کشورهایی بیایند و بخواهیم گفت وگوها را شروع کنیم. در چند 
سال گذشته تضادهای بسیاری ایجاد شده مانند جنگ اوکراین که اروپا و آمریکا 
با روسیه دچار تضاد شدند و همچنین در موضوع چین و آمریکا هم این تضادها 
برقرار است و باعث ایجاد مشکل در گفت وگوها می شود. بنابراین شاید بهتر است 

ایران با خود آمریکا گفت وگو کند.

ظریفیان فعال سیاسی اصلاح طلب:

پزشکیان تلاش کرد به سمت انتخاب 
مطلوب حرکت کند

فرجی راد تحلیل گر سیاست خارجی:

ایران و غرب با رها کردن مساله 
غنی سازی به توافقی بر مبنای نداشتن 

سلاح هسته ای برسند

 رخــداد مهــم انتخابــات ۱۴۰۳ پیامدهای مهمی 
داشت. یکی از آن ها »بازگشت عقلا و میانه روهای 
کشور« به راس بوروکراسی قوه مجریه بود. این 
در حالی است است که چهار ماه پیش خالص گراها 
چنین تصوری نداشــتند. آن ها انتظار داشــتند 
تا ظهور آقــا امام زمان در قــدرت حضور دارند.
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